
Uddannelsesnævnet for Medievidenskab og
Journalistik (Uddannelsesnævnsmøde Medjour -

oktober)

09-10-2024 13:00 - 15:00

Nygaard-bygningen, Lunchroom

Deltagere:
Studerende: Laura Theresia Schiess, Nikoline Dalby Østerberg , Charlotte Rosenvinge Jensen, 
Alexander Luis Steengaard Dominguez, Dagmar Even Hansen, Mille Panduro Ibsen og 
Christina Rosenhagen Sloth

VIP-medlemmer: Pia Majbritt Jensen (UN-forperson og SN-repræsentant), Kirsten Frandsen, 
Christoph Raetzsch og Jakob Isak Nielsen

Observatører: Janne Nielsen, Birgitte Stærmose Madsen (afdelingskonsulent) XX
(studenterstudievejleder) og Sine Gyde Meler (SNUK, referent).

Fraværende: 
Teke Jacob Ngomba, Mathias Bonde, Anne Marit Waade (afdelingsleder), Morten Brænder 
(Centerleder CJU),

Referat 



Punkt 1: Godkendelse af dagsorden og opfølgning på 
referat fra seneste møde (5 min)
UN godkender dagsorden til dagens møde og følger op på referatet fra UN-mødet den 
11. september 2024

Bilag 1.1 Referat af uddannelsesnævnsmøde Medievidenskab og Journalistik 11. 
september 2024.

Referat:
UN godkendte dagsorden og der var ingen opfølgning på referatet.

Punkt 2: De studerendes punkt (10 min)
De studerende orienterer UN om f.eks. trivsel, studenterarrangementer eller andet.

Referat:
De studerende gav en status på opstillingslisten til AU valget. Derudover spurgte 
studerende ind til status på forskønnelserne af Adorno. Birgitte Stærmose Madsen (BSM) 
fortalte, at første del vedr. forskønnelse af fredagsbaren er gået i gang og derefter 
kommer de til undervisningslokalerne.

Studerende spurgte ind til, hvad de skal gøre, hvis en medstuderende henvender sig med 
en klage over en underviser. BSM fortalte, at den pågældende studerende skal gå til 
afdelingsleder i første omgang og at de altid vil have mulighed for at være anonyme. Der 
udsendes information om, hvad de studerende skal gøre i en intromail, som alle 
studerende modtager i forbindelse med studiestart.

Punkt 3: Studievejledningens punkt (5 min)
Studievejledningen giver en status på, hvad der rører sig f.eks. om igangværende 
arrangementer.

Referat:
Studievejlederen orienterede om, at der har været relativt stille i vejledningen, der 
kommer mest henvendelser vedr. tilvalg og fra 1. semester studerende ift. studiestart.

Punkt 4: Studiemiljøundersøgelse (30 min)
(drøftelsespunkt)

Danmarks Studieundersøgelse udsendes af Uddannelses- og Forskningsstyrelsen til alle 
studerende på landets videregående uddannelser. Besvarelserne er indsamlet i efteråret 
2023, og i alt 10.800 studerende på AU (34,2%) besvarede spørgeskemaet. På Arts
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besvarede 37,4% af de studerende besvarelsen. I efterårets undersøgelse, for
studenterdelen, blev de studerende bl.a. spurgt ind emner der dækker bredt og omfatter
bl.a. trivsel, feedback, tidsforbrug, kontakt til underviserne, de fysiske forhold, stress og
ensomhed samt chikane.

Forslag til lokale emnedrøftelse i Uddannelsesnævnet kan være:

• Hvad bemærker I særligt i studenterundersøgelsen?
• Hvilke positive tendenser er der?
• Hvilke opmærksomhedspunkter er der?
• Mener I, at der bør igangsættes handlinger/initiativer på baggrund de
opmærksomhedspunkter du har identificeret?
• Hvis ja, har du ideer til handlinger/initiativer?
• ÅS handleplaner: giver drøftelserne anledning til igangsættelse af aktiviteter i
handleplanerne?

Næste skridt:
SN-repræsentanterne viderebringer mundtligt konklusionerne til en mere tværgående 
drøftelse i SN til november.

OBS: I læsningen af bilag til punktet bedes studerende fokusere på bilag 4.3, Teke, 
Cristoph og Morten bedes fokusere på 4.2 og 4.1 og Jakob og Kirsten bedes fokusere på 
4.3. I læsningen bedes der tages udgangspunkt i de ovenstående spørgsmål. De 
studerende vil på mødet blive bedt om at komme med deres input først.

Bilag:
4.1 Journalistik, kandidat_SMU 2023
4.2 Journalism, Media and Globalisation, kandidat_SMU 2023
4.3 Medievidenskab, kandidat_SMU 2023
4.4 Medievidenskab, bachelor_SMU 2023

Referat:
Svarprocenten på Journalistik, medie og globalisering var meget lav og derfor besluttede 
UN at fokusere på de øvrige uddannelser

Kandidatuddannelsen i Journalistik

• Der er en meget lav svarprocent.
• En del respondenter har givet udtryk for, at de er ensomme og det samme gør sig
gældende på KA Medievidenskab. UN drøftede om det gør sig særligt gældende
på kandidatuddanenlserne pga. studiestrkturen, f.eks. at mange er væk fra
uddannelsen ifbm. projektorienteret forløb.
• Det blev hertil nævnt at de studerende er kort tid på kandidatuddannelsen og har
kort tid til at danne relationer end de har på f.eks. bacheloruddannelsen.
• BSM fortalte at de studerende kommer fra mange forskellige
bacheloruddannelserne på cand. public'en og derfor kræver det måske en særlig
indsats ift. "on-boarding" og studiestarten.
• Studerende fortalte, at det har også være et emne i studienævnet ift. ensomhed på
kandidatuddannelser, da det gør sig gældende for flere uddannelser på instituttet.
Mange steder oplever de at studerende ikke møder op til de frivillige intro
arrangementer på kandidatuddannelserne og måske skal det gøres obligatorisk at
deltage i.
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• Studerende kommenterede, at studiegrupper på bacheloruddannelserne bidrager
meget til det sociale studiemiljø på uddannelserne og en styrkelse af
studiegrupper måske kan hjælpe.
• UN drøftede, at tallene for ensomhed synes højere end under corona og der kan
være et efterslæb ift. mistrivsel som kom under corona.

Bacheloruddannelsen i Medievidenskab

• Mange studerende giver udtryk for, at de ikke har lyst til at deltage aktivt i
undervisningen. Det er ikke til at sige om de skyldes andre medstuderende eller
undervisere. Det er to meget forskellige løsninger alt efter hvad det skyldes og det
skal der måske følges op på, før der kan sættes ind over for det.
• Mange studerende oplever at være stressede, men angiver at det handler om
faktorer uden for uddannelsen og forventninger til egen præstation. Dog gjorde de
studerende opmærksomme på, at der ikke er en svarkategori ift. om det skyldes
mængden af læsestof, undervisningstimer og lignende.
• UN drøftede at frafaldstallene er lave, så stressniveauet ikke synes at påvirke at
de studerende falder fra uddannelsen.
• Det blev pååeget at det fremgår i undersøgelsen at studerende vurderer, at der er
et godt fagligt miljø.
• Studerende fortalte at 1. semester er overvældende og kan opleves
stressende, da der er meget nyt som de studernede skal forholde sig til. De
studerende har travlt 1. semester, da der i flere fag er ugentlige præsentationer og
øvelser i undervisningen. På 2. semester falder intensiteten og det kan opleves
som om, at man som studerende så ikke laver nok og dermed ikke lever op til
forventingerne.
• Studerende fortalte derudover at eksamensperioden ikke opleves overvældende, i
lige så høj grad som undervisningsperioden gør.
• Undervisere drøftede, at de gerne vil invitere studerende til en snak om, hvordan
fagene på 1. semester kan stuktureres.

Kandidatuddannelsen i Medievidenskab

• Faldet i svarprocenten fra 2018/2020 til 2023 er meget markant.
• UN drøftede, at svarene i undersøgelsern stikker lidt i forskellige retninger på flere
af kategorierne, så det er svært at sige noget enstydende.
• Der er på kandidatuddannelsen også mange studerende, der angiver, at de er
stressende især tanker om arbejde efter endt uddannelse fylder.
• Studerende angiver at de bruger mindre tid på selvstudie og forberedelse, men at
de bruger mere tid på forelæsninger og undervisning. Det kan skyldes en ny
studieordning hvor de studerende er mere til stede på campus.
• Studerende angiver at de ser sammenhæng mellem teori og praksis, som
kan/måske skyldes at de studerende er i projektorienteret forløb.

Punkt 5: Dimittendundersøgelsen (30 min)
(drøftelsespunkt)

Danmarks Studieundersøgelse, dimittenddelen, er rettet mod 1-2-års-dimittender. I 2020
gennemførte AU parallelt en spørgeskemaundersøgelse for 5-6 års kandidatdimittender.
Denne undersøgelse foretages ikke længere.
Spørgeskemaundersøgelsen blev gennemført i efteråret 2023 og er sendt til 11.565
dimittender på Aarhus Universitet og 3.359 har responderet på undersøgelsen, hvilket
giver en overordnet svarprocent på 29 %. På Arts er den overordnet svarprocent på 32%.
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Forslag til lokale emnedrøftelse i Uddannelsesnævnet kan være:

• I hvilket omfang ruster uddannelsen dimittenderne til deres job?
• Oplever dimittenderne en sammenhæng mellem det, de lærte på deres
uddannelse, og de kompetencer, der efterspørges af arbejdsgiveren?
• Hvilke sammenhæng er der mellem tilegnede kompetencer i løbet af uddannelsen
og anvendte kompetencer i job?

Næste skridt:
SN-repræsentanterne viderebringer mundtligt konklusionerne til en mere tværgående 
drøftelse i SN til november.

Bilag:
5.1 Medievidenskab, kandidat_DIM 1-2 år 2023
5.2 Journalism, Media and Globalisation, kandidat_DIM 1-2 år 2023
5.3 Journalistik, kandidat_DIM 1-2 år 2023

Referat:
BSM præsenterede hovedpointer i undersøgelserne og UN gav undervejs deres 
kommentarer:

Kandidatuddannelsen i Medievidenskab:

• Det blev påpeget at respondenterne er studerende som er dimitterede på den
gamle studieordning og derfor kan "effekterne" af den nye studieordning ikke ses i
denne undersøgelse.
• UN drøftede, at flere angiver at de ikke vil vælge uddannelsen i medievidenskab
igen, hvis de skulle vælge om og der er sket en stigning fra de sidste år
undersøgelsen er foretaget. Aftagere siger ofte at styrken ved studerende fra
medievidenskab er, at de netop er generalister. Men måske oplever de
studerende, fordi de sidder meget sammen med specialister, at de ikke har ligeså
specialiserede kompetencer, hvilket kan forklarer denne følelse.
• UN drøftede, at de skal hjælpe studerende med at fortælle om deres egne
kompetencer og hvad de kan, og evt. at få aftagere til at hjælpe med dette.
• Studerende vil meget gerne have hjælp til, at kunne oversætte deres kompetencer
og gerne allerede på bacheloruddannelsen. Det blev nævnt at en god øvelse kan
være at se i jobopslag og sammenligne med studieordninger/kursusbeskrivelser

Kandidatuddannelsen i Journalistik

• Der er ligeledes kommet en ny studieordning på KA i Journalistik, hvor
respondenterne for undersøgelsen er dimittender fra den gamle studieordning.
• Der er en stigning i studerende der giver udtryk for at deres uddannelse ikke har
rustet dem til deres job.
• Der er mange som angiver de ikke arbejder struktureret også sammenlignet med
Medievidenskab.

Kandidatuddannelsen i Journalisering, medier og globalisering

• Meget lav svarprocent, men bedre end sidste år.
• Mange finder jobs efter uddannelsen i udlandet, hvilket giver mening da mange
kommer fra udlandet.
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• Overordnet ser det positvt.

Punkt 6: Handleplaner fra årlig status og
undervisningsmiljøvurdering (beslutningspunkt) (10 min)
Afdelingsleder orienterer om Årlig Status handleplanerne efter behandling i Studienævn 
og indstilling til studieleders godkendelse.
Afdelingsleder orienterer også om status på handlinger ift. undervisningsmiljøvurderings-
handleplaner for de ordinære uddannelser.

Forslag til beslutning:
UN beslutter, om der er relevante handlinger, som skal sættes på uddannelsesnævnets 
dags-ordner til opfølgning i det kommende år.

Bilag:
6.1 Handleplan 2024 Medievidenskab KA
6.2 Handleplan 2024 Medievidenskab BA
6.3 Handleplan 2024 Journalism, Media and Globalisation KA
6.4 UMV-handleplan BA og KA uddannelser MEDJOUR 2024-2026

Referat:
Beslutning:
UN besluttede at de gernevil sætte følgende handlinger på dagsordenen:

• Kontakttimer på bacheloruddannelsen
• Drøftelse af komeptenceforståelse med de studerende.

Punkt 7: Evaluering af studiestart og hyttetur
(drøftelsespunkt) (15 min)

Studiestart:
UN evaluerer studiestart med henblik på proaktive og optimerende tiltag til efterfølgende
år. Der tages udgangspunkt i de skriftlige evalueringer bilag 7.1.

Hyttetur:

UN behandler evalueringer af hytteture 2024 med henblik på proaktive og optimerende
tiltag til efterfølgende år.

Hytteturene er holdt for de nye studerende på 1. semester af bacheloruddannelserne.

Næste skridt:
SN-repræsentanterne videregiver UN’s drøftelser mundtligt til SN.

Evalueringsskemaer eller skriftlige/mundtlige tilbagemeldinger gives videre til næste års
cheftutorer og vedlægges evt. som bilag ved næste års godkendelse af
hyttetursprogrammet i UN. Dette med henblik på, at få de bedst mulige hytteture.

Gæster: Cheftutorer gør status
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Referat:
Studiestarten:
Cheftutoren fortalte at det har været en god studiestartsuge og at de nye studerende har 
været glade for programmet og tutorernes indsats. De har særligt fremhævet
at pauseaftenerne, som blev givet udtryk for manglede i evalueringerne sidste år, har der 
været god respons på.

Der er også kommet nogle rigtig positive skritflige evalueringer, der er få som giver udtryk 
for, at de vil have flere arragementer og andre vil have færre og det er svært at balance.

Der var forslag om, at få en faglig forelæsning ind i programmet, så det faglige
indhold også bliver indkorporeret i studieprogrammet til næste år. Det skal dog 
indtænkes, at de får mange nye informationer i løbet af ugen, så der skal tænkes over 
timing og placeringen af sådan en forelæsning.

Hyttetur:
Der har været ros til tutorerne, hvis engagement smittede af på de nye studerende. De 
studerende blev blandet på hytteturen med studerende, som de ikke havde været i 
grupper med i løbet af studiestartsugen.

Der var en andel af de studerende, der tog hjem før tid og det er lidt usikkert hvorfor og 
gav lidt udfordringer ift. planlægningen af aktiviteterne den sidste dag.

Der var spørgsmål fra UN om, hvor tutorerne mm. går hen, hvis de har nogle studerende 
som særlige behov.

Der var afslutningsvis ros og tak til cheftutorerne for deres store indsat ifbm. studiestarten.

Punkt 8: Meddelelser/Nyt fra (5 min)
Meddelelser / nyt fra afdelingsleder/undervisere/fagudvalg
Meddelelser / nyt fra UN-forperson, UN-næstforperson og SN-repræsentanter Dagsorden 
og referater fra SN’s møder kan findes her
Meddelelser/nyt fra de studerende
Meddelelser / nyt fra studievejledere
Meddelelser / nyt fra Arts studier
Nyhedsbrev fra Arts studier Nyhedsbrevet findes online på underviserportalen.

Referat:
SN-repræsentanterne informede om at der på sidste SN-møde, blev drøftet ensomhed 
blandt kandidatstuderende og om der skal laves formliserede kandiatforløb for at styrke 
trivslen.

Der var ingen andre meddelser.

Punkt 9: Forslag til kommende møder (5 min)
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- Evaluering af mentorordning (december)
- Drøftelse af studiegrupper (efteråret)
- Drøftelse af kønsdiversitet på Medievidenskab (efteråret)

Punkt 10: Evt. (5 min)

Referat:
Der var intet til punktet.

7 / 7




